
 

  

ZSONGORKŐI LELÁTÓ 
Kővágószőlős Község Önkormányzatának ingyenes lapja - 2023. 6.  szám.  Megjelenik 450 példányban 

Fűnyírás, település karbantartás, nyári tervek 

A civil összefogásról, a település karbantartás-
ról, az Erzsébet táborról, a Magyar Falu Prog-
ram pályázati lehetőségeiről beszélgettünk 

Sándor Tibor polgármesterrel. 

Polgármester Úr, újra eltelt egy hónap. Ahogy meg-
érkezünk a településre, olyan szépen gondozott a 
gyep, mintha kézi kaszával nyírták volna a füvet.  

Ez egy kényes kérdés, azt gondolom, hogy bármit tesz 
az ember nem tud megfelelni mindenkinek. A falu kiné-
zete sokkal rendezettebb, komfortosabb, amióta szer-
ződést kötöttünk egy vállalkozóval és Ő végzi el a mun-
kát. Korábban ezt a feladatot a közmunkásaink végez-
ték el, azonban tudomásul kell vennünk, hogy erre nem 
volt már emberünk. A közmunka programban résztvevő 
hölgyek a kisebb utcákat, a nem lakott részeket gon-
dozzák. A falu rendezése sok pénzbe került, de még 
mindig jobban megéri az Önkormányzatnak így, mint-
hogy két újabb alkalmazottat felvegyen és fizesse utá-
nuk a járulékokat.  

A turista útvonalak rendbetétele is megtörtént… 

Vannak olyan útvonalak, amiknek a rendbetételét az 
Önkormányzatnak kell elvégeznie, mert nem a vállalko-
zó feladataihoz tartozik. Ilyen terület a temető is, ahol 
nagy örömömre az elmúlt hónapban egy összefogás 
alakult, kaptunk olyanoktól is segítséget, akiktől nem is 
számítottunk rá. A temető egy macerásabb helyszín, 
mert a sírok közé külön be kell menni, ami több időt 
vesz igénybe, így lassabban halad a munkafolyamat. 
Korábban több napig tartott a munka, de ennek az ösz-
szefogásnak köszönhetően 1 nap alatt sikerült szebbé 
tenni a sírkertet. Köszönöm mindenkinek, aki segített! 

Említette a civil szervezetek összefogását, ide meg-
említhetnénk a Mária szoborral kapcsolatos teen-
dőket is.  

Már a korábbi években is felajánlás útján festették le a 
főteret díszítő Mária szobrot, ami ebben a hónapban 
újra megtörtént. A Mária-kertet ugyancsak megszépí-
tették, amelyben az alpolgármester úr is kivette a ré-
szét. A civil összefogások nélkül bajban lennénk, mert 
jelenleg a két férfi közmunkásunk táppénzen van, így 
munkára nem foghatóak.  

Az elmúlt hetek esőzései a fű növekedését és a 
szúnyogok szaporodását segítették elő, utóbbi so-
kunkat bosszant. A vérszívók írtásáról beszéljünk 
néhány mondatban… 

Először is fontos tisztáznunk, hogy a lakosok saját ma-
guk elősegíthetik azt, hogy ne szaporodjanak tovább a 
szúnyogok. A vérszívók már egy kis tócsa víz közelé-
ben le tudják tenni petéiket és nagyon rövid idő alatt 
rengetegen lesznek. Tehát ha lefedjük a vödröket, edé-
nyeket, amik a szabad ég alatt helyezkednek el, amibe 
esetleg csapadék eshet, akadályt tudunk állítani nekik. 
A szúnyoggyérítés kapcsán önkormányzati szinten te-
hetetlenek vagyunk, a katasztrófavédelem évente két 
alkalommal elvégzi az irtást, amik már megtörténtek. A 
szúnyoggyérítés által nem pusztul el az összes vérszí-
vó, gyakran a lárvák is életben maradnak. A folyamat 
során különféle eljárásokat alkalmaznak: a hideg és a 
melegködös eljárás, korábban a légi permetezés egy 
hatékonyabb módszernek bizonyult. Előbbi nem túl 
látványos, míg a melegködös eljárás óriási köddel jár. 
Településünket erdő veszi körbe, a vérszívók előszere-
tettel telepednek itt le, így hiába írtjuk őket ideig, óráig 
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kevesebben lesznek, de rövid időn 
belül újra elszaporodnak. A tavalyi 
évben kevesebb szúnyog miatt 
bosszankodhattunk, mert egy sok-
kal szárazabb nyarunk 
volt.  Mindennap, minden héten 
nem lehetséges a szúnyoggyérítés 
alkalmazása. Az Önkormányzat 
rendelhetne meg újabb gyérítést, 
de mint említettem ezek csak 1-2 
napig jelentenek megoldást és 
ezeknek a munkáknak az elvégzé-
se igen magas költségekkel jár.  

A másik nagy problémát a Kos-
suth Lajos utca végén található 
konténer jelenti, ami most cik-
künk megjelenésekor rendben 
van, de folyamatosan gondot 
okoz a lakóknak. 

Településünkön több helyen került 
kihelyezésre konténer, mert a hul-
ladékszállítók nem minden helyre 
tudnak felmenni. Természetesen a 
külterületen lakóknak is a szemetü-
ket valahová el kell helyezni, így 
miattuk volt szükséges a tárolók ide 
hozatala. Egy alkalommal nem tör-
tént meg a hulladéktároló ürítése, 
mert a fákról lelógó, belógó ágak 
miatt az szállító nem tudott behajta-
ni a területre. A következő alkalom-
mal személyesen mentem ki a 
helyszínre és levágattam ezeket az 
ágakat, amik már nem okoznak 
gondot. A szemétlerakással kap-
csolatban pedig: gyakran olyan 
hulladékot raknak ki a lakók, amik 
nem háztartási hulladéknak számí-
tanak, a nyesedéktől kezdve, a gu-

miabroncsokon át, az építési tör-
melékekig. Ennek köszönhető, 
hogy többször előfordult már, hogy 
a szemétszállítók nem vitték el a 
konténert.  

A parlagfű mentesítést a törvény 
írja elő, ez mikor esedékes? 

Ebben az esetben a fűnyírás sokat 
segített. Az Arany János utca vé-
gén és a Mária-kertben jelenik meg 
minden évben a parlagfű. A törvé-
nyi előírásnak eleget téve az idei 
évben öt ütemben fog zajlani a 
mentesítés, ez háromhetente egy 
hétig tart, már júniustól egészen 
szeptemberig. Az illetékes minisz-
tériumtól kapunk minden évben 
iránymutatást a mentesítést illető-
en.  

Kiírásra került a Magyar Falu 
Program pályázat, amivel kap-
csolatban reménykedhetünk, 
hogy sikereket érünk el. 

Korábbiakban minden pályázati 
lehetőség egyszerre került kiírásra, 
idén ezen változtattak, hogy aprán-
ként adagolják a lehetőségeket. 
Most a járda, híd, útjavítással kap-
csolatban történhet a pályázás, ez 
a mi esetünkben 10 millió forintot 
jelentene. Ha sikerül ezt az össze-
get elnyernünk, akkor a főutca jár-
dájának javítására fordítanánk. A 
járda eleje és vége jó állapotban 
van, de a legforgalmasabb részén, 
sok helyen töredezett, keskenyebb, 
így ezt szeretnénk orvosolni. Ha a 
pályázat elbírálása pozitívan zárul 

számunkra, akkor utána mihama-
rabb elvégezzük a felújítást.  

Önkormányzatunk lehetőséget 
biztosít diákoknak nyári munká-
ra. A helyek hamarosan betel-
nek.  

A teljes foglalkoztatottság elérése, 
valamint a fiatalkori inaktivitás 
csökkentése, a korai munkatapasz-
talat és munkajövedelem-szerzés 
elősegítése érdekében a Kormány 
2023. június 15-től meghirdette 
a ,,Nyári diákmunka 2023." 
munkaerőpiaci programot, amely-
nek keretében bértámogatást nyújt 
a megjelölt feltételeknek megfelelő 
munkáltatók részére, a 16-25 éves 
nappali tagozaton tanuló diákok és 
egyetemi hallgatók nyári foglalkoz-
tatásához. Igen, pár nap alatt kel-
lett eldönteniük a diákoknak, hogy 
szeretnének-e nyáron az országo-
san meghirdetett programban dol-
gozni, miután a jelentkezésre szánt 
idő nagyon rövid, így a helyek is 
nagyon gyorsan fogytak. Szeret-
nénk, ha minél több diákot tudnánk 
foglalkoztatni: az Erzsébet tábor-
ban, a kiültetett növények öntözé-
sében, könnyű fizikai munkában 
tudnak majd segédkezni a fiatalok.  

Mire újságunk megjelenik, addig-
ra újra gyerekzsivajtól lesz han-
gos Kővágószőlős: elindul az 
Erzsébet tábor.  

Idén 4 hétig tart majd az Erzsébet 
tábor, pályázat keretében valósul 
meg idén is. A heti költségek körül-
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belül 600.000 forintot jelentenek.  Egy héten körülbelül 
30-32 fő vehet részt. Hasonlóan, mint a korábbi évek-
ben: kisebb kirándulásokkal, kézműves foglalkozások-
kal, egyéb lehetőségekkel várjuk a gyerekeket. Ha le-
hetőségünk engedi, akkor a rászoruló gyerekek részé-
re ezt a 4 hetet, 2 héttel meghosszabbítjuk, hangsú-
lyoznom kell, hogy ezt saját költségekre. 

Júniusban sok rendezvény volt Kővágőszőlősön. 
Foglaljuk össze, hogy melyek voltak ezek a rendez-
vények! 

Szinte minden hónapban van valamilyen rendezvé-
nyünk. Ebben a hónapban megrendezésre került a 
Zsongorkő Fesztivál keretein belül a Juniális Terasz – 
Fröccs Terasz, amin meglepetésünkre nagy létszám-
mal csatlakoztak a település lakói. Ezen az eseményen 
Varga Géza a kulturált borfogyasztásról, valamint en-
nek a kultúrájáról beszélt, ami egy kis jazz zenével tár-
sult. Továbbá utoljára elballagtattuk a nyolcadikos ta-
nulóinkat és búcsúztunk a felső tagozatos diákoktól is. 

Július 2-án lesz templomunk újjáépítésének 250. éves 
ünnepe, valamint igyekszünk a búcsú hangulatát fel-
idézni amennyire tudjuk.  

Falunappal kapcsolatban hogy áll a szervezés? 

Mint ahogy már a korábbiakban is említettem, három 
napos rendezvénysorozatot tartunk majd. Az első na-
punk, péntek délutántól indul majd, a programok nagy 

része szombaton kerül megrendezésre: főzéssel, főző-
versennyel, fellépőkkel, vasárnap pedig augusztus 20-
a megünneplésével telik majd, kenyérszenteléssel, 
megemlékezéssel, úgy ahogy a korábbi években meg-
szokhatták a kedves érdeklődők. Az esemény gerince 
kialakult, úgy gondolom semmi probléma nem lesz a 
későbbiekben. Idén több civil szervezet csatlakozik a 
Zsongorkő Fesztivál megrendezésében, a pénteki nap 
szervezését a Roma Nemzetiségi Önkormányzat vál-
lalta el.  

Megalakult a kővágőszőlősi polgárőrség. Mit kell 
tudni velük kapcsolatban?  

Korábbi években már volt Kővágőszőlősön polgárőr-
ség, a cserkútiak kihelyezett részlegeként tevékenyke-
dett. Később Egédi Zoltán idején is jól működött, akkor 
nagyobb szükség volt a polgárőrségre, mint most. Úgy 
vélem, az ördög sosem alszik, jó, ha van a településen 
egy csapat, aki figyel a rendre, a tisztaságra, a bűncse-
lekmények megelőzésére. A mai napon, - amikor ké-
szül ez az interjú -, egyeztetett a polgárőrség és a 
rendőrség, hogy hogyan tud a törvényi előírásoknak 
megfelelően működni a polgárőrség, miként és hogyan 
zajlik majd a munka. Az önkormányzat természetesen 
támogatni fogja ezt a csapatot, bízom benne, hogy ez 
egy hosszútávon működő, stabil munkafolyamat lesz.  

eRTé 

Színes virágok, rendezett parkok és zöldterületek 

Ha nyár, akkor virágok, gyorsan fejlődő növényzet, egymást érő rendezvények és azzal kapcsolatos teendők – 
egyebek mellett ezek adnak feladatot a településen az önkormányzat munkatársainak és a civil szervezetekből, a 
munkaterületek közelében élő önkéntesekből álló munkacsapatoknak ebben a szezonban. 

Képes összefoglalónkban a júniusi eseményeket láthatják. 

Település üzemeltetés 
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Június 21- én a Buzás Andor Művelődési Ház adott otthont a Baranya 
Vármegyei Civil Közösségi Szolgáltató Központ megbeszélésének. 
Kővágószőlőst Varga Balázs alpolgármester képviselte. 

A Baranya Vármegyei Civil Közösségi Szolgáltató Központ szol-
gáltatásai civil szervezetek képviselői számára: 

 jogi, pénzügyi, pályázati és forrásteremtési, informatikai tanács-

adás 

 képzések, konzultációs napok és szakmai konferenciák szervezé-

se, 

 megyei civil szervezeti, és civil referensi adatbázis létrehozása és 

működtetése, 

 civil dokumentációs tár létrehozása és működtetése, 

 civil információs hírlevél szerkesztése, 

 civil-civil, civil-önkormányzati, non-és forprofit együttműködések 

erősítése. 

Baranya Vármegyei Civil Közösségi Szolgáltató 

Központ kihelyezet ülése a településen 

Ismét lezár-
tunk egy neve-
lési évet, ami 
végre már kor-
látozások nél-
kül telt el. Eb-
ben az évben 
már minden 
tervezett prog-
ramunkat 
eredményesen 
meg tudtuk 
valósítani.  

Az utolsó he-
tek is sűrűk 
voltak még. A 

cirkuszos téma köré szervezett gyermeknapi program-
délelőttünk után már az évzáró rendezvényünkre kezd-
tünk készülni. A változékony idő miatt sokat aggód-
tunk, de végül kegyesek voltak hozzánk az égiek, így a 
tervezett módon, az óvoda udvarán tarthattuk meg az 
eseményt. Itt rövid ízelítőt adtunk az év során tanultak-
ból és elbúcsúztattuk az iskolába induló nagycsoporto-
sokat is. A konyhánk közreműködésével frissítőkkel is 
meg tudtuk kínálni vendégeinket. A program iránt nagy 
volt az érdeklődés a családok részéről és meghívott 
vendégeink, az önkormányzat és a társintézmények 
részéről is megtiszteltek bennünket jelenlétükkel. Mos-
tanra mondhatjuk el, hogy ez az esemény elérte azt a 
rangot, amit szántunk neki, és amit az év során befek-
tetett munka megérdemel. 

Utolsó közös eseményünk a Mecsek Erdő Zrt. Mókus-
sulijába tett kirándulásunk volt Sás-völgybe. Környezeti 
nevelési programunk részeként valósult meg ez a ki-

rándulás, amelynek so-
rán nemcsak játszhattak 
a gyerekek, hanem sok 
új ismeretet is szereztek. 
Erdőpedagógusok segít-
ségével ismerkedhettek 
az erdő életével, lakóival, 
növényeivel. Gyönyörű 
környezetben, jó időben, 
nagyon tartalmas és igazi 
közösségformáló progra-
munk volt. Szeretnénk 
ezt a következő években 
is folytatni, kihasználva a 
Mecsek Erdő Zrt többi, 
tematikus programját is. 
A buszos utazást az ön-
kormányzat segítsége tette lehetővé, sajnos ez már 
egyre nagyobb költséggel jár, ami behatárolja azt, 
hogy hány külső programra tudjuk elvinni a gyerekeket.  

Mostantól már a nyári életrend szerint szervezzük a 
napjainkat, összevont csoporttal működünk. A pedagó-
gusokra még sok adminisztrációs feladat vár, hiszen 
nemcsak ezt a nevelési évet kell lezárnunk, hanem a 
következőre való felkészülésnek is a nyár az ideje. Jö-
vőre két gyakornok óvodapedagógusunk teszi le minő-
sítő vizsgáját, a portfólió elkészítése szintén nagyon 
sok feladattal jár. 

Szeretnénk köszönetet mondani mindazoknak, akik az 
év folyamán támogattak minket, segítséget nyújtottak, 
elismerték munkánkat. Mindenkinek feltöltődést, kikap-
csolódást nyújtó kellemes nyarat kívánunk! 

Ádám Tünde Anna 

Óvodai események 
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Ebösszeírás  

Továbbra is zajlik településünkön az ebösszeírás. Ké-
rem, hogy aki még nem adta le az adatlapot, az az 
alábbi módokon tegyen eleget adatszolgáltatási kötele-
zettségének: 
Az adatlapokat legkésőbb 2023. július 15-ig juttathatják 
el 

 a Pellérdi Közös Önkormányzati Hivatal Kővágó-
szőlősi Kirendeltségének postacímére  
(7673 Kővágószőlős, Rákóczi út 34.), illetve 

 elhelyezhetik azokat a Hivatal bejáratánál  
található postaládába, valamint 

 ügyfélfogadási időben a Hivatalban. (az ügyfél-
szolgálatokon igény szerint átvételi elismervényt is 
kérhetnek a leadott adatlapokról). 

 A kényelmesebb és gyorsabb adatszolgáltatás ér-
dekében 2023. március 15-től online felületet is biz-
tosítunk a kitöltéshez 
a kovagoszolos.hu weboldalon, ahol a nyomtat-
vány is letölthető, illetve 

 a kitöltött adatlapokat elektronikus úton is eljuttat-

hatják Önkormányzatunkhoz az-
 ebosszeiras@kovagoszolos.hu címen keresztül 

Fontos, hogy az adatlapot azoknak is le kell adniuk, 
akik nem tartanak kutyát, de esetükben a kitöltés csak 
néhány pillanatot vesz igénybe! 
  
Az adatszolgáltatás kötelező, aki nem teljesíti bírság-
gal sújtható!   

Pellérdi Közös Önkormányzati Hivatal 
Kővágószőlősi Kirendeltsége  

Elkészült a Kővágószőlősi Temető nyilvántartási rendszere. A program a temető térképét, a sírhelyek 
elhelyezkedését, azok fényképét és az elhunytak néhány 
adatát tartalmazza. Azonban az elhunytak hozzátartozóiról, a 
sírhelyek gondozóiról, az újraváltásra jogosultakról nincsenek 
adataink.  

Ezért kérjük, hogy akinek hozzátartozója a kővágószőlősi 
temetőben van eltemetve, az keresse fel a hivatalt 

nyitvatartási időben adategyeztetés céljából!  

Az idei év során sor kerül a sírhelyekkel rendelkezni 
jogosultak kiértesítésére az újraváltás kapcsán, ezért fontos 
hogy naprakész adatokkal rendelkezzünk a jogosultak nevét, 
elérhetőségeit illetően.  

Együttműködésüket köszönjük! 

Pellérdi Közös Önkormányzati Hivatal 
Kővágószőlősi Kirendeltsége  

Ingyenes jogsegély szolgálat  
július hónapban 
 
Dr. Németh György jogtanácsos 

2023. július 10-én és 24-én  

13:00-16:00 óra között a 

Polgármesteri Hivatal 

tanácstermében várja az 

érdeklődőket.  

Tel: 06 30/989 36 18. 

E-mail:  

drnemeth.gyorgy@gmail.com  

Hulladékszállítási naptár: 
július hónap 
 
   5. szerda KOMMUNÁLIS 
 12. szerda KOMMUNÁLIS 
 13. csütörtök SZELEKTÍV 
 19. szerda KOMMUNÁLIS 
 26. szerda KOMMUNÁLIS 
 27. csütörtök SZELEKTÍV 

Elkészült a nyilvántartó rendszer 

http://kovagoszolos.hu/
mailto:ebosszeiras@kovagoszolos.hu
mailto:drnemeth.gyorgy@gmail.com
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Élet az iskolában  

A tanév utolsó heteit kihívásként 
élte meg gyerek, szülő és pedagó-
gus is.  Mindenki az év végi hajrá 
lázában égett – dolgozatok, jegyek 
javítása, utolsó programok, jegyek 
zárása, vidámító osztályprogramok. 

Persze ez az az időszak, amikor 
mindenki számadást végez önma-
gával, s számba veszi mit tett jól, s 
mi az, amit majd legközelebb más-
ként csinál. Lezártuk a tanévet, s 
örömmel konstatáltuk, hogy a ne-
hézségek ellenére igyekeztünk jól 
zárni a tanévet.   

Az utolsó hetekben 
befejeződtek a ki-
meneti mérések, 
melyek az évkez-
dést és a tanév 
végét átszőtték. 

Ezek a mérések 
szövegértés, ma-
tematika, termé-
szettudományos 
és nyelvi mérések 
voltak 4-8. évfolya-
mon. Reméljük, 
hogy tanulóink 
kellő odafigyelés-

sel és képességeik kiaknázásával 
végezték el az online feladatokat! 

Ebben a tanévben a nehézségek 
ellenére igyekeztünk meglévő civil 
szervezettek való kapcsolatainkat 
ápolni és új kapcsolatokat kiépíteni. 
Örömünkre így jött létre az a meg-

állapodás, amely a 
„Vöröshomokkő” 
Német Nemzetisé-
gi Egyesület (Tutti 
Gábor elnök veze-
tésével) és Tagis-
kolánk között létre-
jött, hogy iskolánk 
programjait – ki-
emelten a Vörös-
homokkő Túraver-
seny – támogas-
sák. Ez a támoga-

tás már ebben a tanévben megtör-
tént, amit köszönünk! 

Ugyan így örömteli dolog számunk-
ra, hogy erősödött a kapcsolat a 
Kővágószőlősi Óvodával, melynek 
eredményeként nem csak nyílt órá-
kat látogathattak meg az óvodások 
és szüleik, de szakmai egyezteté-
sekre is sor került, s mi is részt ve-
hettünk nyílt foglalkozásukon. Ezt 
szeretnénk tovább gazdagítani az 
elkövetkezendő években és kiter-
jeszteni a helyi bölcsődére is. 

Nagyon köszönjük a Kővágószőlősi 
Önkormányzatnak és képviselő 

testületnek, hogy a Pedagógus Nap 
alkalmából köszöntöttek bennün-
ket! 

A tanévzáró és ballagási ünnepsé-
günk kicsit szomorú hangulatban 
zajlott, hisz nem csak 8.-osainkat 
búcsúztattunk, de elköszöntünk a 
felsőseinktől, akik a következő tan-
év változásainak köszönhetően 
más iskolában –elsősorban Pellér-
den- folytatják tanulmányaikat 

Bízunk benne, hogy minden ellen-
tétes hír ellenére szeretettel fogad-
ják őket és segítik a zökkenőmen-
tes beilleszkedésüket!  Rajtunk pe-
dagógusokon –legyen az 
kővágószőlősi, vagy pellérdi-, nem 
fog múlni.  Mindig számíthatnak a 
gyerekek, szülők a segítségünkre! 

Kívánok minden tanulónak, szüleik-
nek és pedagógus társamnak a 
nyári szünetre tartalmas kikapcso-
lódást, jó feltöltődést, hogy szep-
temberben derűvel, kipihenten 
kezdjük meg az új tanévet! 

Szabó Papp Ágnes 
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Még nem dicsekedtünk el azzal, hogy a sportnapon a 
nyugdíjas klub által rendezett lengőteke versenyen 
közel harmincan indultak, nagy sikere volt. A 
gyereknapra a nyugdíjas társaim 240 db palacsintát 
sütöttek, egy sem maradt. Június 4-én az 
"Összetartozásunk tüze" lángra lobbantásánál is jelen 
voltunk. Varga Balázsék portáján kellemes 
vendéglátásban volt részünk. A június 17-i fröccs-
terasz nagyon jó hangulatban telt el, hangulatos volt a 
zene, jó volt a felhozatal, és Varga Géza jóvoltából sok 
újat megtudhattunk a borkészítés, a bor fajták és nem 
utolsó sorban a borfogyasztás tudományáról. Csirke 
Mónika kertjében megtartottuk a levendula szüretet, 
mely virágokkal a bodai Nyugdíjas Klubot szeretnénk 
megajándékozni. 

Bán Judit 

 „FÜRTÖCSKE” MINI BÖLCSŐDE 

Május hónap végén ünnepeltük 
és köszöntöttük gyermekeinket a 

„Gyermeknap” alkalmából. 

26-án tartottuk a bölcsődei rendez-
vényünket. A zenebölcsis foglalko-
zásunk után finom nutellás, epres 
palacsintát falatoztunk majd siet-
tünk az udvarunkra ahol elektromos 
kismotorok, polgárőr autó és nagy-
motor várta a kicsiket hogy kipró-
bálják őket. Köszönjük Gerner Csa-
báné szülőnknek, hogy megszer-
vezte a technikai eszközök kiszállí-
tását és azt, hogy ingyenesen pró-
bálhattuk ki a Baranya Megyei Pol-
gárőr Egyesületek Szövetségének 
eszközeit, kedves ajándékaikat. A 
zenebölcsi programját pedig 
Maticsné Darvas Nikolettnek, aki 
havi egy alkalommal, gyermekeink 
számára tartja ezt a foglalkozást 
bölcsődénkben. A kicsiknek apró 

ajándékkal is 
kedvesked-
tünk. Gyurmá-
val, buborék-
fújóval, lufival 
és egy kis gu-
micukorral. 

27-én részt 
vettünk a kö-
zségi Gyer-
meknapon a 

Művelődési Ház udvarán, ahol öl-
beli játékokkal, mondókákkal és 
kézművességgel kedveskedtünk az 
idelátogató bölcsődés korú gyerme-
keknek. 

Két meghívásnak is eleget tehet-
tünk a hónap során. Június 5-én 
Pedagógus Nap alkalmából kö-
szöntötte a bölcsőde dolgozóit is 
Önkormányzatunk polgármestere, 
alpolgármesterei, képviselői. Június 
9-én pedig átlátogattunk az óvodai 
évzáróra, ballagásra. Köszönjük 
mindkét kedves invitálást. 22-én 
rendhagyó Zenebölcsi volt az udva-
runkban. Meghívtuk és szeretettel 
láttuk vendégül a Baba-mama klub 
gyermekeit és szüleiket. Bízunk 
abban, hogy jól érezték magukat 
nálunk és szívesen ellátogatnak 
hozzánk havi egy alkalommal egy 
kis játszásra, éneklésre, mondóká-

zásra megismerve ezáltal a bölcső-
dénkben zajló nevelési-gondozási 
tevékenységet is. 

Elkészültek és birtokba vettük szép 
új polcainkat és a kiskaput. Kö-
szönjük a folyamatos fűnyírást, tö-
rődést. 

Június 23-ra családi kirándulást 
szerveztünk Bükkösdre az 
Ökoparkba, de erről részletesen 
majd a következő lapszámban. 

Kristófné Wirth Anita 

Nyugdíjas Klub hírei 

Tájékoztatom a kedves szülőket, érdeklődőket, hogy a fenntartó döntése alapján a böl-
csőde július 24. - augusztus 13. között ZÁRVA tart. Első bölcsődei nap augusztus 14. 
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Zsongorkő Baráti Körről - Juniális Terasz  

Tisztelettel üdvözlök mindenkit. Múlt szombaton ismé-
telten örülhettünk az önkormányzat könnyed nyári ren-
dezvényének, a Juniális Terasznak. Országszerte 
nagy divatja van az ilyen kiülős helyeknek. Buli előtti 
alapozáshoz vagy mindennapi lazuláshoz, kiváló hely 
pl. egy fröccsterasz. Nem véletlenül idéztem ezt ide, 
ugyanis a hétvégi rendezvény, fő eseménye is a 
„Fröccsterasz és borkóstoló”volt. 

Ennek a levezetésére a Zsongorkő Baráti Kört kérték 
fel. Idén 30 éve már, hogy borversenyeket rendezünk, 
melyek során sokat tanultunk a kulturált borfogyasztás-
ról is. Valljuk, hogy a bor a gasztrokultúra és a jó minő-
ségű élet része. Szűkebb szakmai körökben szerzett 
ismereteinket szeretnénk szélesebb körben is népsze-
rűsíteni. Jó alkalom erre a Terasz rendezvénye. A té-
ma házigazdája Varga Géza okleveles borbíráló volt. 
Tőle sok új ismeretet kaptunk, elsősorban a fröccsről 
illetve az ehhez illő borokról. Hangulatos keretet adott 
mindehhez a dallamos jazz – könnyű nyári kísérő ze-
néje. No, mit is tudtunk meg a fröccsről? Először is azt, 
hogy hungarikum! Jedlik Ányos 1842-ben mutatta be 
első, szódavizes palackját. Az újfajta frissítő italt állító-
lag Vörösmarty keresztelte el fröccsnek. 

 Mondják, a fröccs olyan, akár a lecsó, vagyis egy-
részt mindenképpen hozzátartozik a nyárhoz, más-
részt pedig annyira sokféleképpen készíthető el. A 
jó fröccs titka az alapanyagokban, azok arányában 
és a megfelelő fogyasztási hőmérsékletben rejlik. 
Ha tehetjük, válasszunk szép, talpas üvegpoharakat és 
ezekből kínáljuk a frissítő szomjoltót.  

A fröccs kizárólag szódavízzel tökéletes – csak az 
tudja erre az italra jellemző pezsgést, ízvilágot 

megadni. Ha tehát nem szódavizet adnak a borhoz, az 
nem fröccs és punktum. A fröccshöz előkészített bor, 
akár 5-6 fokkal is hidegebb legyen és a szódát is jól be 
kell hűteni. Alapszabály – jó fröccsöt csak jó borból 
lehet készíteni. Leginkább a fehér és újabban a rozé 
alapborok között érdemes keresgélni. Bármelyik „színt” 
választjuk is, mindenképpen a friss évjáratú, reduktív, 
jó savú tételeket részesítsük előnyben.  

A borversenyre nevezett borok közül, a fenti kritériu-
mokra figyelve, hat féle érmes bort mutattunk be. Eze-
ket fröccsként is kóstoltattuk, értékeltük a résztvevők-
kel. Egy-egy olaszrizling alapú fehérbor házasítást, 
zöldveltelinit, szürkebarátot, sauvignon blanc-t, Irsai 
Olivért és egy kékfrankos rozét. A rizling fajták a leg-
alkalmasabbak a fröccs készítésére, de a zöldveltelini 
és a sauvignon blanc, szürkebarát is kiváló. Ezek tet-
szettek leginkább a résztvevőknek is. Az illatosabb 
borokat kedvelőknek kóstoltattunk egy Irsai Olivért is. 
A fröccsözés alapvetően egy laza műfaj, mégsem ér-
demes akármilyen fajtájú bort felhígítani. Szódával 
elmegy!? Tévhit, hogy a szikvíz a rossz borokat felja-
vítja és ihatóvá teszi, ugyanis a szódavíz éppúgy ki 
tudja emelni a bor jó és rossz tulajdonságait is. 

A közönség értékelte a bor és fröccs témában végzett 
edukációnkat. Bebizonyosodott, hogy a fröccsözés 
mellett is lehet egy jót beszélgetni és a szolid bárzene 
mellett még egymást is lehet hallani. Egy kis szalon-
spicc jót tesz a hangulatnak. Lám a DJ is bűvöli már a 
lemezeket… 

„A jó borban öröm, barátság és dal van” (dr. Lakner T.) 

Szurcsik József 

https://dubicz.hu/blog/a-rozeborok-vilaga/
https://dubicz.hu/blog/a-rozeborok-vilaga/
https://dubicz.hu/blog/borkeszites-reduktiv-eljarassal-nem-az-ordogtol-valo/


 

9 

NÉRI SZENT FÜLÖP - „Nevess, légy derűs és szabad!” 

Néri Fülöpöt vidám bolondnak, nevető szentnek tartot-
ták. Fülöp „egy olyan új elemet” vezetett be a vallásos-
ságba, amely addig majdhogynem szentségtörésnek 
számított: a humort. Ő a nevető szent, aki lelkes fiatal 
hallgatóinak a legfurcsább vicceket meséli, aki, mi-
helyst komollyá vált a dolog körülötte és misztikus is-
tenközelségbe került, elbújt a katakombák félreeső rej-
tekhelyeire, ahonnan aztán ismét sugárzón, életöröm-
mel telten és harsogó kacajjal bújt elő.  

Május 26-án emlékezünk meg róla.  

Néri Fülöp 1515-ben született Firenzében. Édesapja 
jegyző volt. Fülöp rendkívül tehetséges volt, és szeret-
te a költészetet és a zenét. Szent Márk konventjének 
dominikánusai vezették be a vallás lényegébe. Gyer-
mektelen nagybátyja pedig magához vette, hogy bele-
tanuljon a kereskedői gyakorlatba. Ám Fülöp már ha-
mar észrevette, hogy ez nem neki való. Így lemondott 
az örökségről, és teljesen szegényen Rómába ment. 
Ott találkozott Caccia báróval, aki berendezett számára 
egy szerény manzárdszobát, és rábízta gyermekei ne-
velését.    

A munka elegendő időt hagyott Fülöpnek, hogy Róma 
utcáin bóklászon. Egész éjszakákat töltött a katakom-
bákban. Ott, az első keresztények búvóhelyén fedezte 
fel az ősegyház lelkületét. Fülöp szolgálta a betegeket 
az ispotályokban, beszélgetett mesteremberekkel és 
kereskedőkkel.  

De mindenekelőtt fiatalokkal társalgott szívesen. Ját-
szott, viccelődött velük, és aztán egyszer csak vallásos 
témára fordította a szót, ám oly módon, hogy a fiatalok 
azt nem érezték kényszernek. Átvették jámborságát.  

A papok felfigyeltek Fülöpre, és felfedezték teológiai 
képzettségét. Rábeszélték a papi hivatásra. Fülöpöt 
végül is 36 évesen szentelték pappá. Ettől kezdve 
gyakran 12-15 órát is töltött a Santa Maria in Vallicella-
templom gyóntatószékében. Csak keveset szólt a gyó-
nókhoz. Ám amit mondott, az telibe talált. És meglepő 
pszichológiai érzékkel rendelkezett a valódi és hamis 
lelkiség iránt.  

Szkeptikus maradt a túlzott aszkézissel és a 
magánkinyilatkoztatásokkal szemben. Amikor beszá-
moltak neki egy lányról, akinél kibe jártak az angyalok 
és a szentek, azt javasolta: „Keressetek neki egy fér-
jet.” És amikor elé hoztak egy asszonyt, aki azt hitte, 
hogy megszállták az ördögök, akkor úgy vélte, nyugod-
tan hazavihetik, és bánjanak vele türelemmel. Nem az 
ördögök szállták meg, hanem csak túl kevés az esze.  

Fülöp a keresztény nyugat egyik legnagyobb lelki veze-
tőjévé vált. A legbuzgóbb tanítványok hetente össze-
gyűltek, hogy együtt imádkozzanak vele a San 
Girolamo-templomban. Ebből alakult ki az Oratórium, 
olyan férfiak laza közössége, akik elköteleződtek az 
apostolkodásnak. Fülöpnek néhány paptól, akik irigyek 
voltak rá, mindenféle bosszantásokat kellett elszenved-
nie. Ám a pápák becsülték és nagyra értékelték őt. A 
későbbi XI. Leó pápa órákat töltött szobájában. IV. Pi-

us karjai között hunyt el. 
De Fülöp minden egyházi 
hivatalt elutasított. Sze-
rény pap akart maradni.    

Amikor szembesült hírne-
vével, megpróbálta magát 
nevetségessé tenni. Ám 
ez alakját még vonzóbbá 
tette. Hatvan évig műkö-
dött Rómában, amit szen-
vedélyesen szeretett.  

1595. május 26-án halt 
meg nyolcvan évesen.     

A rómaiak „Pippo buono”-
nak, a jó Pippo-nak ne-
vezték.  

Goethe-t megragadta Néri Fülöp, a „humoros szent”, 
és „Utazás Itáliában” című művében mesél néhány 
humoros történetet róla: Fülöp azt a megbízást kapja a 
pápától, hogy vizsgáljon meg egy szerzetesnőt, hogy 
csodálatos lelki adottságai valódiak-e. Fülöp öszvéren 
megy hozzá. Lemond arról, hogy tiszteletteljesen üdvö-
zöljék, helyette arra kéri a szerzetesnőt, hogy húzza le 
az ő sáros csizmáját. A jámbor asszony felháborodva 
utasítja ezt vissza. Fülöp visszaszáll öszvérére, és a 
pápához lovagol. Egyértelmű volt számára: „Ez a nő 
nem szent, és nem tesz csodát! Mert hiányzik belőle a 
legfőbb tulajdonság: az alázat!”      

Fülöp jót tenne korunknak, amelyben a spiritualitás 
nem ritkán nárcisztikus vonásokat hordoz. Szinte spiri-
tuális guruk vetélkedéséről beszélhetünk, akikről min-
denki azt állítja, hogy mély misztikus tapasztalatokkal 
bírnak. Fülöp a spiritualitás ezen formáit nevetve tolná 
félre. A derű, a nevetés, az élet, a szerelem, ezek len-
nének számára a valódi vallásosság jelei. Aki köz-
szemlére teszi vallásosságát, az Fülöp szerint nem 
vallásos. A vidám bolond lerántaná a leplet egy s más-
ról, amit ma patetikusan spiritualitásként adnak el. Le-
leplezi az ünnepélyes pátoszt, mint az álvallásosság 
kifejeződését, és nevetésével leszerel minden szigorú 
erkölcsprédikátort, akik elég gyakran másokba vetítik 
bele elnyomott szükségleteiket, és ebből fejlesztik ki 
teológiájukat.  

Fülöp tudja, hogy Isten elfogadja őt. Ezért csak nevetni 
tud önmagán és gyengeségein. Felkínálja nekünk is a 
szabadság és a könnyedség útját. Mivel nem akart 
semmilyen befolyással sem bírni, egész Rómát meg-
változtatta.  

Még napjainkig sem tudtuk megérteni ezt a különös 
szentet. Szétfeszít minden spirituális módszert és rend-
szert, és összetör minden spirituális tapasztalatra és 
tökéletesedésre irányuló önző törekvést, hogy kibonta-
kozzon a kegyelem, amely derűssé és szabaddá tesz 
bennünket.  

Simon-Wagner István 
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Új civil szervezet a falu nagyobb biztonságáért 

Május végén megalakult a Polgárőrség helyi 
csoportja, erről beszélgettünk az egyesület 
elnökével Tutti Gáborral. 

Elnök úr! Mondana pár gondolatot az alakulásról? 

Évek óta az ismeretségi és baráti körben elő-elő kerülő 
téma, hogy jó lenne több dolog megoldásának 
érdekében egy jól működő polgárőrség. Aztán a 
faluban történt egy olyan esemény, ami után 
egyöntetűen azt mondtuk, hogy nem várunk tovább és 
a folyamatok élére állunk. Így május hónapban pár hét 
leforgása alatt létrehoztuk a Kővágószőlősi Polgárőr 
Egyesületet. 

Beszéljen kicsit a csapatról! 

Egy nagyon heterogén és színes alapítótagság jött 
létre. Nem szeretem ezt a megkülönböztetést, mert 
számomra mindegy, hogy a település melyik részén 
lakik valaki, nekem csak szőlősi ember létezik, de 
sokak által preferált számunkra elfogadhatatlan jelző a 
„falusi” és a „telepi”, de a tagságban mindkét 
településrészről vannak szép számmal. Vannak köztük 
alkalmazottak, vállalkozók, szakemberek, irodában, 
versenyszférában, oktatásban, művelődésben, több 
műszakban dolgozók, de jól együtt tudunk 
tevékenykedni a közös cél érdekében. És még egy 
érdekesség, hogy a megalakulásban részt vevő tagok 
a településen működő más civil szervezeteknek is aktív 
tagjai. 

Május végén teljesen felpörögtek az események, 

hamar megkaptuk a 
törvényes működéshez a 
bírósági végzést, felvettük a 
társszervekkel és az 
önkormányzattal a 
kapcsolatot, az alapító tagok 
részt vettek egy képzésen, 
aminek zárásaként 
eredményes vizsgát tettek. 
Ezek után pár adminisztratív 
dolog lebonyolítása után 
megindulhat az aktív polgárőr 
tevékenység. 

Hogyan tovább? Mik a 
célok? 

Azt gondolom, hogy az előbb elmondottak alapján és 
mind a vármegyei, mind az országos társszervek által 
jóváhagyott és támogatott helyi tagbővítési módszer 
alapján, az alapító tagok elszántsága, tenni akarása, 
folyamatosan bővülő tudása, rengeteg önkéntes 
szolgálata elég biztató ahhoz, hogy egy hosszútávon, 
a falu polgárainak megelégedésére egy jól működő 
polgárőrség legyen a kezdeményezésünkből. Ehhez 
kérjük a lakosság, a vállalkozók, a cégek erkölcsi 
támogatását és a Jó Isten áldását!  

eRTé 

A Vöröshomokkő Né-
met Nemzetiségi Egye-

sület egy kis szorgos csapata segítette a gyereknapi 
rendezvényen részt vevő és a játékok hevében meg-
éhezett gyerekeket energiával ellátni a további progra-
mokhoz. A civil szervezetek jóvoltából volt ott minden, 
mi szem szájnak ingere. Jó volt látni a mosolygó arco-
kat. Mi az iskolában folytatott közvéleménykutatás 
alapján melegszendvicseket „gyártottunk”. Aznap este 
a májusfa kitáncolásán is jól szórakoztunk. 

Majd jött a Juniális terasz, ahol ismét „élelmezési fela-
datokra” kértek minket. Varga Géza által tartott szak-
szerű és nagyon jó hangulatú bórkostolójához kentünk 
jó sok zsírosdeszkát, hogy megalapozzák a finom bo-
rok ízlelését és jó közérzetet biztosítsanak az esti retro 
mulatsághoz. Ismét jó volt együtt lenni. 

Ami kintről nem látszik, de bentről rengeteg munka, az 
a következő időszak programjainak megszervezése. 

Ezek közül két eseményt szeretnék megemlíteni. A 
nagyobb programunk a Bündeltanz színdarab meg-
szervezésének egyre közelibb végeredménye. Nagy 
várakozással tekintünk ennek a magyarországi néme-
tek II. világháború utáni kálváriáját bemutató dráma 
előadásának elébe. A program nagyságát jellemzi a 
közel egymilliós költségvetése. 

A másik program, a kirándulás Székelyszabarba, az 
ország jelenleg legelismertebb és leglátogatottabb 
sváb tájházába. A méltán több országos és külföldi 
elismerést kapott interaktív múzeumban eltöltött idő 
után egy rövid kulturális program és gasztronómiai ka-
landozást követően táncolhatunk is egyet. Ennek pon-
tos időpontja van már csak szervezés alatt, ahova vár-
juk a településünk német származású lakosait, a ve-
lünk szimpatizálókat és a pusztán jószándékú érdeklő-
dőket.  

Tutti Gábor 

Vöröshomokkő Német Nemzetiségi Egyesület hírei 

Kifele csendes, aktív részvétel a településen,  
belül rengeteg előkészítő munka 

A Kővágószőlősi Polgárőr Egyesület elérhetősége: 
kopoegy@gmail.com 
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RHK Kft. negyedéves tájékoztató fórum 

A Radioaktív Hulladékokat Kezelő 
Nonprofit Kft. (RHK Kft.), június 21-
én tartotta a második negyedéves 
tájékoztatóját az NYMTIT székhe-
lyén, Boda településen. Az RHK 
Kft. képviselője beszámoló kereté-
ben tájékoztatta a meghívottakat az 
utolsó tájékoztató fórum óta történt 
eseményekről, az NYMTIT térségét 
érintő kutatás jelenlegi állásáról, az 
engedélyesként kezelésükben álló 
radioaktív-hulladéktárolók üzemel-
tetéséről, továbbá kitekintést adott 
a társaság ez évi főbb feladatira.  

Az Energiaügyi Minisztérium (mint 

Támogató), az NYMTIT (mint Ked-
vezményezett) és az RHK Kft. (mint 
Közreműködő) között létrejött há-
romoldalú Támogatási keretszerző-
dés értelmében a Közreműködő 
köteles a tevékenységéről rendsze-
resen – negyedévente – tájékozta-
tást adni a Kedvezményezett és a 
Támogató részére tájékoztató fó-
rum keretében. A tájékoztatóról 
minden alkalommal Közreműködő 
által dokumentált írásbeli emlékez-
tető készül, melyet mind a Kedvez-
ményezettnek és azok tagönkor-
mányzatainak, mind a Támogató-
nak köteles megküldeni.  

A Támogatási keret-
szerződés végrehaj-
tásának, valamint a 
lakosság irányába 
történő naprakész 
információátadás ér-
dekében a Közremű-
ködő állandó kapcso-
latot tart az NYMTIT-
tel és annak tagtele-
püléseivel. A kapcso-
lattartás keretében 
tájékoztató dokumen-
tumokat készít és 

szükség szerint információkat szol-
gáltat a Társulás részére, előadói, 
konzultánsi szerepet vállal a lakos-
sági, önkormányzati és társulási 
fórumokon, továbbá az NYMTIT 
lakossági Ellenőrzési Bizottság el-
lenőrzési tevékenységéhez szüksé-
ges feltételeket biztosítja.  

Fentiekben felsoroltak azért na-
gyon lényeges szerződéses ele-
mek, mert a térségi kutatást érintő, 
közérthető szakmai tájékoztatás az 
alapja az NYMTIT által végzett hi-
teles lakossági tájékoztató tevé-
kenységnek. 

Hozzávalók 

10 főre: 

Csirkemell filé 
1 kg, 
Savanyúbb 
alma 5 db, 
Mozzarella, 
vagy trappista 
sajt 10 szelet, 
Só, 

Zsemlemorzsa 0,1 kg, Vaj 0,05 kg. 

Elkészítés: 

A csirkemellet felszeleteljük, sózzuk, kloppfolni nem 
szükséges. 

Az almát meghámozzuk, magházát kivesszük, 
felszeleteljük 0,5 centis darabokra, vagy 1*1 centis 
kockákra. 

A tepsit kikenjük vajjal, kevés zsemlemorzsával 
megszórjuk. 

A szeleteket egymás mellé helyezzük, kevés morzsát a 
húsra is szórunk, hogy sütéskor feligya az alma levét. 

Az almaszeleteket, vagy kockákat a húsra halmozzuk, 
a szeletelt sajttal beborítjuk. 

220 fokra előmelegített sütőben 10-15 perc alatt szép 
pirosra sütjük.   

Jó Étvágyat! 

Hires Péter ajánlásával 

Almával rakott csirkemell  


